



· 经济学博士文库 ·

DOCTORAL LIBRARY OF ECONOMICS

边缘地区 区域过程与 发展模式研究

—— 侯晓丽◎著 ——



STUDY ON THE
REGIONAL PROCESS AND
DEVELOPMENT PATTERN
OF THE
PERIPHERY AREA



中国市场出版社
China Market Press



· 经济学博士文库 ·

DOCTORAL LIBRARY OF ECONOMICS

边缘地区 区域过程与 发展模式研究

—— 侯晓丽◎著 ——



STUDY ON THE
REGIONAL PROCESS AND
DEVELOPMENT PATTERN
OF THE
PERIPHERY AREA



中国市场出版社
China Market Press

图书在版编目 (CIP) 数据

边缘地区区域过程与发展模式研究/侯晓丽著. —北京: 中国市场出版社, 2007. 11

ISBN 978 - 7 - 5092 - 0253 - 1

I. 边… II. 侯… III. 边疆地区—经济发展—研究—中国 IV. F127

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2007) 第 142793 号

书 名: 边缘地区区域过程与发展模式研究

著 者: 侯晓丽

责任编辑: 郭 佳

出版发行: 中国市场出版社

地 址: 北京市西城区月坛北小街 2 号院 3 号楼 (100837)

电 话: 编辑部 (010) 68033692 读者服务部 (010) 68022950

发行部 (010) 68021338 68020340 68053489

68024335 68033577 68033539

经 销: 新华书店

印 刷: 高碑店市鑫宏源印刷厂

规 格: 880 × 1230 毫米 1/32 7.75 印张 220 千字

版 本: 2007 年 11 月第 1 版

印 次: 2007 年 11 月第 1 次印刷

书 号: ISBN 978 - 7 - 5092 - 0253 - 1

定 价: 25.00 元

摘 要

我国地域辽阔，人口众多，在自然环境等多种因素的综合作用下，地区间经济发展很不平衡，城乡差距明显。处于生态脆弱、经济贫困双重困境中的边缘地区目前在我国尚大量存在。这些地区不仅地处偏远、交通不便、经济和社会发展水平低下、人民生活困苦，而且生态系统脆弱、自然灾害频繁，工农业经济发展条件很差。而伴随我国区域发展差距的日益扩大，经济发展的非均衡性已经严重威胁到我国区域经济的持续、健康发展。区域协调发展、全面建设小康社会等国家战略的实施，使促进边缘地区“中心化”成为各级政府和学术界关注的焦点之一。同时，人文因素对自然过程的影响及其所受到的响应日益受到人类的重视。在人类活动的强烈干预下，自然生态系统对人类社会支持功能的下降也对人类主导的经济和社会文化活动造成了巨大的影响和制约。在这种情况下，仅仅针对自然或人文因素的单系统研究已无法全面反映区域发展的实际，“自然与人文”、“格局与过程”的综合交叉研究成为未来地球科学发展的一个重要趋势。

本书在对边缘地区、边缘化、边缘效应等相关概念进行辨析的基础上，首先明确了书中所指“边缘地区”，不仅仅是地学意义上的边界、边际，而是泛指那些交通不便、经济社会发展水平低、发展速度以及未来发展能力均落后于区域中心，在区域生态—经济综合发展上面临双重困境的特殊地域。边缘地区问题的存在是多种因素造成的区域非均衡发展的必然结果，也是我国目前

亟待解决的重要问题。研究和分析边缘地区问题，不能只看现状而不管过去，也不能只看到自然条件的制约而忽略了人的因素，而是应综合分析区域自然、经济与社会文化系统发展演进轨迹及其在发展中的相互作用关系。为此，本书从区域的角度出发，提出了“区域过程”概念。作者认为，区域过程（Regional Process）是区域生态—经济复合系统的相互作用及其时空发展演变进程，它更强调了区域自然要素与人文要素作用机理；是从区域的角度出发，对某一特定区域内自然生态系统以及人类主导的经济和社会文化系统随时间的演变（垂直过程）及其相互作用过程（水平过程）的综合反映。这也是本书第二章的主要内容。

本书选择的研究案例甘肃省宕昌县是一个多种因素交织的典型边缘地区。本书在第三章对宕昌县自然、经济与社会文化过程进行了研究，并通过综合分析法对其区域过程可持续性进行了综合定量评价。宕昌县地处青藏高原东部边缘与岷山、西秦岭两大山系延伸部的交错地带，地质地形复杂，气候多样，自然灾害多发，生物多样性特征明显。宕昌县域地势大致呈西北—东南走向，气温由南向北逐渐降低，而在垂直地带性的干扰下降水由东北向西南逐渐增多。与此同时，宕昌县域内由东到西、自南向北呈现农、林、牧交替的基本规律，民族的分布也呈现自东到西逐渐由汉族聚居向羌、藏等少数民族聚居区分布的特征。这与宕昌县自古处于多个民族地区边缘交界地带的特殊位置密切相关。在长期的区域发展过程中，当地居民采取的是一种粗放的农牧业生产方式，这种传统的发展模式严重干扰了宕昌县的自 然过程，其自然过程与经济、社会文化过程可持续性变化轨迹呈现明显的反相关。尤其是近一个世纪以来，在粗放发展模式的影响下，宕昌县区域过程可持续性长期停滞不前，与国内其他地区的发展差距迅速拉大，已成为面临多种困境的典型边缘地区。

在复杂的地质过程等因素作用下，边缘地区区域过程中自然

与人文要素的相互作用强度明显加剧。同时,由于区域发展主导要素的不断变化,边缘地区的区域过渡性优势和生物多样性资源在一定时期会成为区域发展的促进因素,而在某些时期也可能成为区域发展的制约因素,反映到区域过程结果上,就使其具有阶段性和突变性的显著特征。随着可持续发展在我国的日益普及,宕昌县边缘过渡性特征下独特的生物多样性优势成为其实现可持续发展的切入点。根据我国建设资源节约型社会、落实科学发展观等新的国家战略要求,通过深入挖掘区域比较优势,本书在第四章提出了适宜宕昌县以及类似边缘地区发展的以生态旅游业为主导,生态工农业、第三产业以及生态旅游小城镇建设联动发展的大旅游产业联动发展模式。该模式可以充分发挥边缘地区生物多样性资源优势和旅游业动力产业的作用,通过产业间有机联系,促进宕昌县完成生态建设、经济发展的双重使命,是类似边缘地区实现区域过程协调、持续发展和“中心化”目标的有效途径。

典型研究的目的是为了将经验推广,为更多类似边缘地区的持续发展提供借鉴。第四章最后一节针对大旅游产业联动发展模式的特点以及边缘地区实际提出了宕昌县实施大旅游产业联动发展模式的保障体系,并对模式推广中应注意的一些问题进行了探讨。

第五章概况了本书的主要结论和创新点,并对未来需要继续深入研究的问题进行了展望。

关键词: 宕昌县 边缘地区 区域过程 边缘地区“中心化” 发展模式

Abstract

China covers a broad area and has a large population. Under the effect of comprehensive factors such as natural environment, there are large disparities in regional economic development. The disparities in rural and urban development are also very large. There are a lot of periphery areas puzzled by fragile ecology and economic poverty. These areas are not only suffering from the inconvenient transportation, low economic development level, lagging out social development, but from fragile ecology and frequent natural disaster. The industrial and agricultural production condition is very poor. With the enlarging disparities in regional development, the unbalanced economic development has greatly effect China's sustainable and health development in economy. With the implementation of national strategies such as regional coordinated development and well - off society on all sides, it has become a focus in academic research and government at various levels to push the coordinated development in ecological and economic system in periphery areas. Meanwhile human factors effects on physical process and its response has been laid importance to in recent days. Under the human's strong effect, the natural ecological system's support capability for human society is decreasing and poses tremendous effects and restricts to human - dominated economic and social cultural activities. Under this circumstances, only targeting at single system

such as physical or human can not reflect the realities in regional development. The integrated research of “Physical and human”, “layout and process” is becoming the future develop trend in geo - science.

On the basis of the analysis of the notion of periphery, periphery and periphery effects, the periphery area in this book is specified. The periphery area refers not only to the boundary area in geographic sense, but refer broadly to the areas suffering inconvenient transportation, low eco - social development level, both the development rate and the future development capacity lagging out the regional core area, and facing the difficulties in the comprehensive development of the regional eco - economic system. The existence of periphery area is the result of unbalanced regional development caused by multi - factors. These are also the important problems to be solved urgently. In terms of periphery problem research and analysis, it is not suitable to examine its status quo while neglecting its past. It is also not suitable to examine its natural conditions while neglecting the human factors. It is of great necessity to analyze regional natural, economic and social development orbit and its mutual effects comprehensively. On this basis, from the angle of region, the notion of “regional process” is advanced in this book. Regional process is the mutual effect between regional ecological and economic comprehensive systems and their evolution process spatially and temporally. The inter - effect mechanisms of natural factors and human factors as well as the regional characteristics of regional natural environment and social evolution are emphasized. It is the comprehensive reflection of evolution of natural ecology system and human - dominated eco - social cultural system temporally (vertical process) and its mutual effects process (horizontal process). This is also the main content in chapter 2.

The targeting case of Dang - Chang County, Gansu province is a

typical periphery area interlaced by multi - factors. The natural, economic and social cultural process is analyzed respectively in chapter 3. The regional process sustainability is evaluated comprehensively by quantity methods. Dang - Chang County lies in the interlaced area of eastern periphery of Tibet plateau and Minshan Mountain, West Qinling Mountain's extending areas. There is complicated landform, diverse climate, frequent natural disasters, and bio - diversity in this area. The temperature poses the decrease trend from south to north. While disturbed by Vertical Distribution Pattern, the precipitation poses the increase trend from northeast to southwest. Meanwhile the agriculture, forestry, stockbreeding alternative distribution pattern poses the trend from east to west and from south to north. The nationality distribution also poses the trend from the Han Nationality in the east to Qiang Nationality, Tibet Nationality and other minorities in the west. Because lies in the periphery of Tibet plateau, loess plateau, and the west Qinling mountain, Dang - Chang County is the transport corridor for the northwest minorities to central China and the important nationality business center from the ancient time. The chronic exchange and amalgamations of multi nationalities facilitate the forming of the unique Qiang - tibet nationality. During the long regional development period, the inhabitants in Dang - Chang adopt a coarse agriculture and stockbreeding development pattern that strongly disturbed the physical process in Dang - Chang County. The sustainability of physical process correlated in reverse with the sustainability of its economic and social and cultural process. Especially in the recent century, affected by the coarse development pattern, Dang - Chang's sustainability of regional process keep in stagnancy for a long time, and its disparities with other places in China quickly enlarged. Dang - Chang County is becoming a typical periphery area facing tremendous problems.

Under the effect of complicated geology process and other physical factors, the inter-effect of physical and human factors in periphery area is greatly intensified. Because of the continuous change of driving factors in regional process, the periphery regional process poses obvious characteristics of stage and mutations. In terms of Dang - Chang County, with the popularity of sustainable development, the bio-diversity under transitional characteristic of periphery areas forms the new advantage for regional sustainable development. According to China's new national strategy of shrift society and scientific development idea, by exerting regional comparative advantage, the comprehensive-tourism-linked development pattern is proposed in chapter 4 that dominated by eco-tourism, and correlated development of eco-agriculture, eco-industry, tertiary industry, eco-tourism small-sized township. By practicing this development pattern, the driving force of tourism and the organic correlation of various industries can be exerted. It can also fulfill the eco-construction and economic development mission for Dang - Chang County and facilitates coordinated development between natural, economy, social and cultural process.

The purpose of typical research is to popularize its experiences and offer examples for the similar periphery areas. The countermeasures to implement the comprehensive-tourism-linked development pattern are proposed in the last part of chapter 4. Some problems needing special attention are also examined.

The main conclusions, innovations and future progress are abstracted in chapter 5.

Key words: Dang - Chang County periphery areas regional process centralization of periphery areas development pattern

目 录

第一章 绪 论	(1)
第一节 研究背景与研究意义	(1)
1 研究背景	(1)
2 研究意义	(4)
第二节 研究目标与研究内容	(8)
1 研究目标	(8)
2 研究内容	(9)
第三节 研究的创新性	(11)
第四节 案例区典型性分析	(12)
1 地理概况	(12)
2 生态—经济系统特征	(13)
第二章 区域空间格局演变	(16)
第一节 区域均衡发展理论	(16)
第二节 区域非均衡发展理论	(17)
第三节 区域空间格局演变	(18)
1 区域空间结构理论与实践	(18)
2 “中心—边缘”理论与区域空间格局演变	(21)
3 区域非均衡发展的结果：“边缘”问题的 长久存在	(22)
第四节 区域发展模式研究进展	(23)
1 发达地区发展模式的实践和理论研究进展	(23)

2 对县域经济发展模式的研究逐渐深入	(25)
3 县域经济发展模式实证举例	(27)
小 结	(33)
第三章 边缘地区问题研究	(35)
第一节 边缘地区概念辨析	(35)
1 相关概念辨析	(35)
2 边缘地区的含义及相关研究进展	(38)
第二节 边缘地区的主要问题及成因	(40)
1 边缘地区问题的主要表现	(40)
2 边缘地区问题产生的原因	(42)
3 边缘地区“中心化”	(43)
第三节 边缘地区问题研究方法	(44)
1 区域过程研究的背景	(44)
2 相关研究的进展与不足	(48)
3 本研究关于区域过程的界定	(51)
小 结	(53)
第四章 边缘地区区域过程实证分析	(55)
第一节 自然过程	(55)
1 受自然地理边缘性影响地质地形复杂	(55)
2 气候垂直地带性特征显著	(60)
3 自然灾害破坏力在波动中加强	(64)
4 边缘效应作用下的生物多样性及其演变	(69)
5 水资源受生活污水影响日趋严重	(74)
6 土地资源压力日益突出	(76)
第二节 社会文化过程	(78)
1 民族人口现状构成	(78)
2 民族文化演变溯源	(80)
3 近一个多世纪社会人口变迁	(82)

第三节 经济过程	(88)
1 曾经的“氏羌古道”和民族贸易前沿	(88)
2 近一个多世纪日趋“边缘化”	(91)
3 宕昌县经济、文化的边缘过渡性特征显著	(98)
第四节 宕昌县区域过程可持续性评价	(100)
1 构建宕昌县区域过程可持续性评价指标体系	(101)
2 指标权重的确定	(102)
3 无量纲化处理	(103)
4 宕昌县区域过程可持续性综合评价	(103)
第五节 边缘地区区域过程中自然与人文因素 耦合机理	(106)
1 边缘地区复杂的地质过程加剧了区域过程中 自然与人文因素的相互作用强度	(106)
2 自然与人文因素相互作用使边缘地区区域 过程结果呈现阶段性	(107)
3 边缘地区区域发展模式呈现跨越式演进	(113)
小 结	(116)
 第五章 边缘地区旅游扶贫模式研究	(119)
第一节 旅游扶贫战略研究	(119)
1 旅游扶贫战略研究进展	(119)
2 目前研究中存在的问题及今后研究的重 点与趋势	(122)
第二节 旅游扶贫战略实施的必要性	(124)
1 传统农业发展效益难以有效提高	(124)
2 发展工矿业收益低于生态成本	(125)
3 生态恶化对传统产业限制加大	(126)
4 脱贫致富、全面小康任务紧迫	(128)
5 新的国家战略要求转变发展模式	(128)

第三节 典型区旅游扶贫战略实施的可行性	(129)
1 旅游资源比较优势突出	(129)
2 生物多样性特征使联动发展生态产业的 优势明显	(130)
3 未来发展的市场潜力大	(130)
4 生态、经济与社会综合效益明显	(132)
5 宕昌旅游业发展的综合效益已初步显现	(134)
第四节 旅游扶贫战略实施模式——大旅游产业 联动发展模式	(140)
1 大旅游规划研究进展	(141)
2 “大旅游”内涵界定	(145)
3 大旅游产业联动发展模式内涵	(148)
4 大旅游产业联动发展模式下自然、经济与社会文化 过程耦合机理	(150)
第六章 宕昌县大旅游产业体系建设	(153)
第一节 生态农业与旅游业联动发展	(153)
1 通过发展旅游业带动农业多样化经营	(155)
2 依托特色旅游餐饮服务联动发展特色 农产品种养业	(156)
3 依据旅游商品开发带动农业结构调整	(156)
4 依托旅游景观建设发展生态农业	(157)
第二节 生态林业与旅游业联动	(157)
1 森林可持续经营的重要性	(157)
2 宕昌县森林可持续经营现状	(157)
3 建立森林多样化经营体系	(158)
第三节 生态工业与旅游业联动发展	(159)
1 与旅游业、农业联动发展绿色食品加工业	(160)
2 旅游工艺品生产联动林业多种经营	(163)
3 严格质量管理联动配套产业发展	(164)

4 生态工业体系建设途径: 建设生态工业园区	(165)
第四节 文化产业与旅游业联动发展	(166)
1 宕昌县文化资源基础与文化产业现状	(166)
2 与旅游业联动打造三大文化品牌	(168)
第五节 其他第三产业与旅游业联动发展	(170)
第七章 宕昌县羌藏风情生态旅游小城镇建设	(172)
第一节 旅游小城镇建设的必要性	(172)
1 促进景区可持续发展	(172)
2 有利于区域生态环境保护	(173)
3 促进城镇化和边缘地区“中心化”	(174)
第二节 旅游小城镇形象建设	(174)
1 旅游小城镇形象定位	(175)
2 标志形象建设	(176)
3 基础形象建设	(177)
第三节 旅游小城镇功能建设	(179)
1 完善城镇路网建设, 提高交通运力	(179)
2 增加住宿接待能力	(179)
3 建立结构合理的餐饮服务体系	(180)
4 发展城区商贸服务业	(180)
小 结	(180)
第八章 大旅游产业联动模式实施保障	(182)
第一节 模式实施的保障体系	(182)
1 坚持政府主导型发展战略	(182)
2 统一管理, 协同联动	(184)
3 资源、生态与环境保障体系	(185)
4 建立多样化的人才培养和使用体系	(188)
5 多渠道筹措发展资金	(190)
6 绿色品牌保障	(191)

第二节 模式推广的对策建议	(192)
1 大旅游产业联动发展模式的适用地区	(192)
2 正确处理保护与发展的关系	(192)
3 避免模式化开发对特色文化的破坏	(193)
4 防止“圈地热”导致的土地资源浪费	(193)
5 防止不恰当城镇化引起的形象趋同、 农民失地失业现象	(194)
6 逐步转变政府职能	(194)
小 结	(195)
第九章 结 语	(196)
第一节 主要研究结论	(196)
1 边缘地区是区域可持续发展应当关注的重点地区 之一,研究边缘地区区域过程可以更准确全面地 反映边缘地区发展所面临的问题与症结	(196)
2 边缘地区“中心化”是解决边缘地区问题的 重要目标	(197)
3 在复杂的自然过程和人类活动基础上形成了 宕昌县显著的垂直地带性和边缘过渡性特征	(198)
4 在脆弱生态系统基础上长期粗放的传统发展模式 加剧了人—地矛盾,宕昌县生态—经济系统趋于 恶性循环	(199)
5 边缘地区区域过程具有阶段性和突变性	(200)
6 边缘地区“中心化”宜采取大旅游产业联动 发展模式	(201)
第二节 研究展望	(202)
参考文献	(204)
附录 1 宕昌县森林可持续经营效益调查表	(219)
附录 2 官鹅沟风景区国内旅游抽样调查问卷	(225)
后 记	(228)

第一章

绪 论

第一节 研究背景与研究意义

1 研究背景

1.1 边缘地区存在的广泛性及其面临的生态—经济问题

从人类社会发展的历史规律来看，自然条件是人类生存的基础，是社会经济发展的重要因素，在某种程度上来说，区域的发展尚无法摆脱自然条件的制约和限制（白和金，林兆木，2000）。而在现实社会中，世界各国、各地区的自然条件又往往存在很大的差异。总的来看，在自然条件差异的影响下，以及受不同时期国家区域政策等因素的共同制约，各个区域虽然都处于不断发展中，但其发展是非均衡的，总有快慢之分、好坏之别，其发展方向和重点亦不相同。因此，就出现了发展较快、条件较好的区域“中心”与条件相对较差的“边缘”地区的划分。“中心区”常常指那些经济、社会相对发达，发展速度快，在资金、技术、人才、信息以及各项基础设施等方面都具备优势的地区；而“边缘区”则常常与相对不便的区位、低经济水平、低发展速度，以及资金、人才、技术等各种现代生产要素的缺乏相伴。